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Slovo starosty

Vážení a milí spoluobčané, přiblížil se konec 
dalšího roku a to je důvod prezentovat některé 
věci a názory v oblíbeném Bozkováčku. Pro 

naší obec to byl rok stejně náročný jako ty předešlé. 
Pustili jsme se spolu s realizační _ rmou do rekonstrukce 
hasičárny. Tam práce začala na rozhraní jara a léta. Velmi 
jsme si pochvalovali aktivitu našeho SDH a to hlavně 
na dokončovacích pracích, kdy si polepšili pracovní 
prostor garáží a obnovena byla i klubovna sboru. Došlo 
k zateplení budovy a k výměně topného systému, včetně 
zdrojů. To přinese snížení emisí a nákladů na vytápění. 
Budova jako celek doznala jistě zvýšení tepelného 
komfortu a lepšího vzhledu.

Bozkovští  jeskyňáři celé jaro _ nišovali s pracemi na 
Naučné stezce údolím Vošmendy. Na výsledek se už do-
předu těšili nejenom místní, ale i spousta turistů. Po ně-
kolika dnech o_ ciálního provozu jsem zaznamenal je-
nom pozitivní reakce. Naši jeskyňáři jsou i s přespolními 
dobrá parta, která umí vzít za práci.

Snažili jsme se co nejdříve dokončit zahradu u MŠ, 
kde se situace ohledně realizace nevyvíjela úplně ideálně. 
Nakonec jsme se k vytouženému výsledku dopracovali.  
Zahrada  jistě poslouží ke zlepšení podmínek v naší ma-
teřské škole a to jak na poli her a zábavy, tak jistě i výuky.

Intenzivně jsme spolupracovali na rekonstrukci silnice 
v centru obce. Zde zaslouží pochvalu všichni trpěliví spo-
luobčané, protože obtíže vzniklé s objížďkou jsme zvládali 
bez velkých problémů. I když se to možná mnohým z Vás 
nezdálo, šlo to od ruky i realizační _ rmě Eurovia  s. r. o.

Poslední větší akcí bylo budování komunikace a par-
ková úprava u kostela. Ta byla _ nancovaná z prostřed-
ků, které obec mohla žádat ministerstvo pro místní roz-
voj jako odměnu za získání oranžové stuhy v roce 2014 
v soutěži Vesnice roku 2014. Myslíme si, že se tato akce 
povedla, a z reakcí některých z Vás jsme nabyli dojmu, 
že velmi. Určitě v parku půjde na tuto akci navázat dopl-
něním mobiliáře a zeleně. Vznikne zde krásné místo pro 
relaxaci a odpočinek. Zde je nutné poděkovat panu faráři 
Kryštofovi za spolupráci a podporu.

Také jsou záležitosti, nad kterými se dlouhodobě poza-
stavujeme. Je to otázka třídění a ukládání odpadů či péče 
o zeleň ve Vašem vlastnictví. Toto jsou věci, které jsem 
mnohokrát v minulosti popisoval. Odpadům věnujeme 
opakovaně samostatnou pasáž v tomto vydání a budeme 
se v příštím roce věnovat i osvětě, pravděpodobně for-
mou setkání v zasedací místnosti našeho úřadu. O zeleni 
toho padlo rovněž hodně, jenom bych zmínil tu, co zasa-
huje do pro_ lu cest a do vedení drátů elektrického vede-
ní. Každoročně se opakují stejné situace a jako vlastníci 

jednotlivých porostů ne-
jsme schopni je udržovat  
tak, aby zeleň dělala ra-
dost a ne druhým starost?

V letošním roce naše 
spolky uspořádali mno-
ho akcí jak místního tak 
i celospolečenského vý-
znamu. Jako každý rok 
patří dík členům a pod-
porovatelům za všechen 
čas věnovaný ve pro-
spěch dobrého zabezpe-
čení jednotlivých akcí a celoročního fungování. Velmi 
si Vaší práce vážím a jsem si vědom hodnot, které tímto 
vytváříte. Velmi dobré jsou rovněž  výsledky dosažené na 
poli sportovním, kdy někteří členové dosahují kvalit Mi-
strů republiky. 

V tomto ohledu je potřeba vyzdvihnout program, který 
jste naplnili pro prezentaci obce v letošní soutěži Vesnice 
roku 2015. Komise po loňském úspěchu nepočítala s ně-
čím takovým a vy jste ji nedali šanci, abychom i v roce le-
tošním odešli s prázdnou. Byl to zisk modré stuhy a mož-
nost pro obci uplatnit projekt, na který je možno využít 
dotace ve výši šest set tisíc korun českých v příštím roce. 
Z mého pohledu velmi zdařilý program a projev občan-
ské sounáležitosti, jež naši obec zdobí už léta. Mnohdy 
jsou to lidi, kteří v naší obci nebydlí a přesto jsou rádi, jak 
to tady funguje. Tohoto si já osobně vážím úplně nejvíc 
a pevně věřím, že nám to vydrží. 

K tomu, aby se nám to všechno dělalo snadněji, při-
spívají nezištně někteří naši podnikatelé. Například pan 
truhlář Housa pomáhá ženám, které připravují dětské 
dílničky. Petr Nesvadba ve svém servisu opravuje obec-
ní techniku mnohdy bezplatně. Jirka Novák nám svaří 
drobné věci a nic za to nechce. Pan Jeník pomůže oprava-
mi kolem hřiště. Karel Valha s Jirkou Hádkem  pomůže, 
kde může. Jirka Havrda nám pomáhá v lese a každoroč-
ně daruje Vánoční stromek, který kluci Jiroušovi ochot-
ně nazdobí. Jirka Hádek starší nám pomáhá s nákupem 
a odprodejem obecní techniky. Samozřejmě velice dobrá 
je dlouhodobě spolupráce s místním Agrocentrem a. s., 
vedoucím střediska panem Pražákem a s muži, kteří tam 
pracují. Velký díl na dobrém chodu obce mají i obecní 
zaměstnanci v čele s Honzou Joštem.

Udávám samozřejmě jenom příklady, ale rozhodl jsem 
se jmenovat, protože jsem to myslel dříve obecně a zjistil 
jsem, že mnozí z nás si toho nejsou schopni všimnout. 
Všichni kdo pro veřejné blaho něco udělají se podílí na 
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celkovém dojmu, který z naší vesnice vyzařuje. Já myslím,  
že je velmi dobrý.

Pro další rok připravujeme rovněž některé projekty, 
které povedou ke zlepšení podmínek našeho života. Bu-
deme se zabývat problematikou řešení likvidace odpad-
ních vod, což bude velký úkol, který zabere hodně času na 
přípravách projektové dokumentace i přípravě realizací. 

Něco připravujeme i pro spolky a sportovce.
Moc hezké bylo rozsvěcení stromku a příchodem ad-

ventního času se nám přiblížily Vánoce a konec roku 
2015. Dovolte, abych Vám popřál hodně času stráveného 
v kruhu nejbližších, hodným dětem vytoužené dárky pod 
stromečkem a všem hodně zdraví, štěstí a spokojenosti 
do dalších let.

Starosta obce Stanislav Doubek jun.

Zprávičky ze základní školy
a mateřské školy v Bozkově

V novém školním roce 
2015 / 2016 došlo v ZŠ 
a  MŠ Bozkov k několika 

změnám. Jmenování nové paní 
ředitelky a nástupu nových učitelů 
a zapojení školy a školky do 
několika projektů a kurzů. 

• Recyklohraní – průběžné plně-
ní úkolů a sběr použitých bate-
rií a drobného elektroodpadu 
do sběrných nádob v budovách 
MŠ, ZŠ a OÚ. Za vše získáváme 
body, které lze směnit za různé 
učební pomůcky.

• Ovoce a zelenina do škol – žáci 
I. stupně ZŠ dostávají 1x týdně čerstvé ovoce nebo 
zeleninu.

• Škola sportu – všeobecná sportovní příprava pro děti 
od 4 do 8 let. Za _ nanční podporu pro tento projekt 
děkujeme obci Bozkov.

• Plavecký výcvik – výcvik probíhal tradičně od září do 
listopadu ve Sportovním centru v Jilemnici. Kurzu se 
účastnili žáci ZŠ (povinná plavecká výuka) i MŠ

• Domestos pro školy projekt byl zaměřený na zlepšení 
úrovně školních toalet. Sice se nám nepodařilo získat 
první dvě ceny – _ nanční částku na rekonstrukci toa-
let a umývárny v MŠ, ale třetím místem jsme si zajis-
tili roční zásobu výrobků Domestos. Tímto děkujeme 
všem za podporu. 

Nad rámec každodenních vycházek pořádá mateřská 
škola každý měsíc, pokud počasí dovolí, polodenní výlety 
do blízkého okolí naší obce.

Kromě toho se žáci obou zařízení 
účastní kulturních akcí nejen v Bozkově, 
ale  i v okolních obcích (návštěva knihov-
ny v Semilech, vánoční jarmark v Želez-
ném Brodě, …).
Na závěr bychom chtěli poděkovat všem 
zaměstnancům OÚ Bozkov a přízniv-
cům ZŠ a MŠ Bozkov za jejich přízeň 
a podporu. 
Přejeme všem klidné a pohodové vánoční 
svátky a mnoho zdraví a štěstí do nového 
roku.

Kolektiv zaměstnanců ZŠ a MŠ Bozkov

Mateřská škola při nácviku vystoupení u příležitosti rozsvícení Vánočního stromku 

Školáci na pódiu u sokolovny 
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Naše tělovýchovná 
organizace má svoji 
činnost prakticky 

ustálenou již několik let. 
Tím chci říci, že jsme aktivní 
i úspěšní jak v kulturní, tak i ve 
sportovní oblasti. Jsme rádi, že 
se nám stále více daří v práci s 
mládeží, jakožto budoucností 
naší organizace. Nebráníme 
se žádné spolupráci s jinými 
spolky a tak došlo v rámci 
fotbalu ke spojení s oddílem 
Semily. To nese své ovoce 
v  tom, že všichni mladí, kteří 
mají zájem o fotbal, zde mohou 
trénovat a hrát i zápasy.

Jinak u nás cvičí i omladina. 
V budově školy se scházejí 2x 
týdně. Tělovýchovu provozují 
i  ženy. Rekreačně se u nás hraje 
také fotbal, volejbal, tenis a stolní tenis, což umožňuje 
naše skvělé sportovní zázemí. V zimním období využí-
vají k naší radosti sportovci budovu sokolovny, kde jsou 
vytvořeny též skvělé podmínky, včetně vytápění.

Sportovně nejlepší oddíl je fotbalový, který v nové sezó-
ně hraje –A- v Krajském přeboru a –B- v okresním přebo-
ru. Naše mládež se učí fotbal v přípravce, žáci a dorosten-
ci reprezentují náš Sokol v krajských soutěžích. 

V oblasti kultury stále pořádáme diskotéky a posle-
chové koncerty. Již pravidelně se se svojí činností mohou 
pochlubit divadelníci, jak dospělí, tak děti. Starší soubor 
rozdává svojí hrou radost i na místech mimo obec Boz-
kov. V minulém roce zhlédlo jejich představení více než 
2000 lidí, včetně osazenstva domovu seniorů ze Semil. 
Takto bohatou činnost můžeme provozovat díky dobré 
spolupráci s obecním zastupitelstvem, náklonnosti růz-
ných sponzorů a jejich darům a dotacím Krajského úřa-
du. Dotace jsou směrovány hlavně na mládež. 

Každý rok v tomto Bozkováčku nabádám hlavně mla-
dé lidi, aby svoje nápady realizovali přes tělovýchovu. 
A hlavně, aby o tom nemluvili jen tak mezi sebou, aby 
přišli třeba za mnou a svůj nápad mně řekli. Je škoda, 
že  přes různé proklamace se nepodařilo rozšířit počet 
pořadatelů u všech akcí naší tělovýchovné jednoty.

Také nakonec nic jiného nezbývá než poděkovat všem 

trenérům, hráčům ochotníkům, režisérům, pořadate-
lům kulturních a společenských akcí v realizačním týmu 
a  všem, kteří nehledí na svůj volný čas a podporují tělo-
výchovu a sport v naší obci

Krásné Vánoce a úspěšný rok 2016 
přeje našemu Sokolu a všem našim příznivcům 

starosta Sokola Standa Doubek sen.

TJ Sokol

Koncert skupiny ARAKAIN s hostem Lucií Bílou
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Přejme všem mladým, kteří se do kolektivního sportu 
pustí, ať je to baví a dělá jim to radost v dalším životě. 

Hezké Vánoce a hodně zdraví i štěstí v příštím roce 
přeje výbor TJ  Sokol

napsal S.Doubek ml.

Vážení příznivci mládežnické kopané,
tento příspěvek se hodí začít informací o letním 
propojení mužstev starších a mladších žáků a 

mužstva dorostu se stejnými kategoriemi z SK Semily. 
Kluci, kteří v tomto modelu byli naučení formou stří-
davého startu již z let minulých, se okamžitě zapojili. 
Vzhledem k tomu, že mě v trénování vystřídali součas-
ní hráči našeho Sokola Tomáš Mazánek a Patrik Špidlen, 
došlo jistě i ke zkvalitnění tréninků a způsobu vedení v 
zápasech. Kluci dosahují výborných výsledků v I. A třídě 
dorostu Libereckého kraje a přes zimu okupují druhou 
příčku v tabulce. Do mužstva starších žáků pravidelně 
dojíždí Jarda Kasan a Jakub Mayer, syn našeho trenéra 
áčka. Jsou dobrými a platnými hráči, je-li potřeba dopl-
nit mužstvo dorostu, ochotně jdou pomoct i tam. V této 
kategorii, zřejmě s ohledem na dojíždění, přestali k zápa-
sům docházet Martin a Ondra Honců a Šimon Zonyga.  
Je to škoda, zde se budeme jistě pokoušet najít cestu, jak 
kluky vtáhnout do dění.

Kategorie starší přípravka startuje v okresní soutěži pod 
vedením trenéra Zdeňka Částka. Tito kluci se snaží pro-
niknout do světa fotbalu. Jelikož dosahují velmi dobrých 
výkonů, zvou si je trenéři mladších žáků ze Semil, aby v 
případě potřeby doplnili jejich týmy. To se zdá být velice 
užitečné i pro ně. My pevně doufáme, že pod tímto kva-
litním vedením budou mít kluci fotbal rádi a vyrostou z 
nich kvalitní sportovci. Zde je třeba vyzdvihnout i práci 
rodičů, kteří Zdeňkovi pomáhají. Jsou to Čejchan Aleš, 
Ceé Dalibor, Novák Karel. Nedílnou součástí těchto týmů 
a hlavně organizace je Hanka Červená, která vše řídí s po-
hledu logistiky. Tento tým okupuje střed tabulky soutěže 
a jistě si brousí zuby na vyšší příčky v jarní polovině.

Ohlédnutí za podzimní částí Krajského

přeboru v kopané
Po krátké letní přípravě a doplnění kádru o 

M.  Lakatoše, S. Bejdu, J. Vrchovského, D. Holmana 
a O. Hejtmánka jsme vstoupili do soutěžního ročníku vel-
mi dobře. Po čtyřech kolech tři výhry a jen prohra se sil-
nou Chrastavou nebyl vůbec špatný výsledek. Jenže přišla 
prohra s Hejnicemi, kterou jsme ještě dokázali napravit 
exportem bodů z Frýdlantu a remíza doma s Košťálovem. 

Jenže z posledních šesti kol jsme získali 
pouze dva!!! Body za remízy ve Višňové a 
s Lomnicí, což znamenalo propad v tabul-
ce až na poločasové deváté místo se ziskem 
15 bodů a nelichotivým skóre 23:32. 

Příčin tohoto nepříliš dobrého výsledku 
je hned několik, jedním z nich je paradox-
ně dobrý začátek a naše ukolébání, že vše 
dál půjde „samo“. Dalším problémem se 
stal trénink a docházka na něj. V  nepo-
slední řadě i zranění, nemoci a pracov-
ní povinnosti. Velké ztráty jsme utrpěli 
na domácím hřišti (pouze 5 bodů ze šesti 
zápasů). Bohužel se nám v tomto období 
nepodařilo dotáhnout do vítězného konce 
dobře rozehraná utkání a to nám na klidu 
nepřidalo. Jsem přesvědčen, že pokud se 
podaří tento tým udržet pohromadě i pro 

Fotbalové ohlédnutí

Zdenda Částek a tým starší přípravky
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jarní část (někteří hráči jsou na hostování) je schopen se 
po kvalitní a náročné zimní přípravě (podmínkou je však 
docházka, nejlépe stoprocentní) zvednout a dostat se brzy 
do klidných vod v tabulce Krajského přeboru.

Všichni musíme začít sami 
u sebe s kritikou a chyby nehle-
dat jinde než u sebe (rozhodčí, 
terén, smůla apod.), to je zákla-
dem zlepšení. Umět přijmout 
kritiku, být pokorní, věřit sami 
sobě, něco navíc fotbalu oběto-
vat, být zodpovědní vůči klubu, 
spoluhráčům a předvádět sto-
procentní výkony podložené 
bojovností, nasazením a fot-
balovým uměním, to jsou věci, 
které když se nám podaří reali-
zovat, tak potom nemám strach 
o výkony a výsledky Bozkova 
v jarní části soutěže. 
Závěrem chci poděkovat za vy-
trvalou přízeň i v době kdy se 
nám nedaří tak, jak bychom si 
představovali.

Jménem hráčů a realizačního týmu přeji všem krásné 
a veselé vánoční svátky, pevné zdraví a spoustu splně-
ných přání v roce 2016.

Milan Mayer – trenér TJ Sokol Bozkov

Zpráva z Motosportu (MSB)

Vážení kamarádi, občani 
Bozkova, rok s rokem se opět 
sešel, přichází pomalu čas Vánoc 

a s  ním pravidelná dávka informací 
o dění Motosportu Bozkov.

V poutním vydání Bozkováčku jsme 
představili akce, které by se měly během 
podzimu uskutečnit. Vše se podařilo. Jak 
tradiční závody cross country, traktorů 
tak i  účast na motocyklové šestidenní. 
Obě akce pořádané MSB se velice po-
vedly, přijelo hodně závodníků, ale hlav-
ně Bozkov navštívilo i spousta diváků, 
kterým se naše závody líbí a rádi se sem 
vrací. To je pro nás, pro lidi, kteří se ja-
kýmkoliv způsobem podílí na přípravě 
závodů, veliká odměna.

Jak už jsem psal, podařilo se nám po-
stavit i na start motocyklové šestidenní, 
což je pro nás motorkáře s našimi mož-
nostmi asi takový nejvyšší vrchol. Na závod se podařilo 
sestavit tým ve složení Jakub a Tomáš Koucký a s nimi 
do trojice Lukáš Hádek. Jiří Hádek se se svými dobrými 
výsledky během sezony probojoval do českého trophy 

Jiří Hádek Mistr ČR v enduru v kategorii do 23 let,
druhý L. Kučera, třetí P. Markvart

týmu, tudíž startoval za českou reprezentaci a velice dob-
ře v ní prezentoval naši obec a MSB svými výkony. 

Letos to nebylo na šestidenní daleko, jak bývá zvykem, 
celý závod se totiž odehrával na Slovensku v okolí měs-
ta Košic. Na start prvního dne jsme se postavili 7. září 

Z derby Bozkov vs. Košťálov
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a  čekalo nás dlouhých šest závod-
ních dnů do cíle. Od začátku se nám 
celkem dařilo, provázeli nás sice 
drobné technické problémy a nějaké 
pády, ale nic hrozného. I  toto však 
k tomuto sportu patří. Pomalu jsme 
se výsledkovým polem prokousávali, 
každým dnem více a více do předu. 
Po polovině závodu náš tým _ guro-
val už v první dvacítce a bylo našláp-
nuté k dobrému výsledku. Koncem 
se rýsoval pěkný výsledek, kdy byli 
naděje i na výsledek v prvních pat-
nácti týmech z celého světa. Bohu-
žel přišel předposlední závodní den, 
nečekaný technický problém na mo-
torce Tomáše, tak vážný, že ho neby-
lo možné spravit na trati a nedovolil 
pokračovat dál v závodě. Následkem bylo nedokončení Z oblíbeného  závodů traktorů

Cross 
Country

Enduro Enduro
sprint

Jiří Hádek 3 2 2

Lukáš Hádek 4 6 12

Tomáš Koucký 8 9 8

Jakub Koucký 11 18 18

Milan Koucký 15 23 3

Petr Balatka 20 - -

Milan Kur_ řt 3 8 21

Blíží se Vánoce a mnozí jsme opět překvapeni, jak 
ten rok rychle utekl. Je čas se vedle předvánočního 
shonu poohlédnout za uplynulým rokem 

a  čtenářům Bozkováčku přiblížit, co se nám povedlo, 
čím jsme se zabývali. 

Koncem jara jsme dokončili naučnou stezku údolím 
Vošmendy. Dle ohlasů ke všeobecné spokojenosti. Do-
konce jsme poté získali i dílčí zakázku na další naučnou 
stezku u Malé Skály a díky předchozím zkušenostem už 
to byla téměř rutinní činnost. 

Průběžně stále pracujeme ve Větrné jeskyni v Bozkov-
ských jeskyních. Jen letos se odtud vyvezlo 236 koleček 
hlíny a kamení. Před rokem jsem referoval o prvních vol-
ných puklinách a dutinách v boční chodbičce, velký ob-
jev se tu však zatím nekoná. Chodbičku jsme rozšířili na 
pětimetrovou chodbu, která se na konci lomí do komínu. 
V něm jsme aktuálně 6 m vysoko a pracně postupuje-
me vzhůru. Transport materiálu ven se nám prodlužuje, 
ale chuť se konečně prošťouchnout do volna také…

Po dobudování stezky bylo hlavní úsilí napřeno do 

Jeskyňáři a rok 2015

dne, časová penalizace a s tím konec nadějí na dobrý vý-
sledek. Bohužel se k nám trocha štěstí nepřiklonila a mu-
síme doufat, že to třeba příště vyjde o to lépe. Kdo by 
měl zájem se o tomto závodě dozvědět více, budeme pro 
Vás připravovat veřejné promítání z celého závodu, ně-
kdy během zimy, všichni budete včas informováni o datu 
konání.

Dále se během podzimu dojely všechny závody, jak čes-
kého mistráku, tak mistrovství Evropy v enduru a závodů 

cross country. Na všech těchto závodech byli naši jezdci 
vidět a pravidelně se dobře umisťovali. Tady máme pár 
závěrečných výsledků v číslech, nutno říct, že ne každý se 
účastnil všech závodů seriálu, ať už z důvodu zdravotních 
tak časových, což se v celkovém hodnocení projevilo. 

To by bylo ve stručnosti z uplynulé sezony vše. Pokud 
by počasí dovolilo a napadlo dost sněhu, zkusili bychom 
uspořádat v zimních měsících závod autoskijerinku, 
kterého se naši jezdci také účastní, a divácky je to velice 
atraktivní závod. 

Na závěr bych chtěl poděkovat, jako vždy, všem lidem, 
kteří nám pomáhají s pořádáním závodů, sponzorům 
a majitelům pozemků, bez kterých bychom v životě 
žádné závody neuspořádali.
Vám všem bych chtěl za celý Motosport Bozkov po-
přát veselé Vánoce a šťastný nový rok 2016.

Za MSB Jakub Koucký
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Poniklé. Zhruba před rokem byl totiž na Dolském potoce 
u Poniklé objeven ponor, který po rozšíření bez problémů 
hltal jakýkoliv průtok potokem, odhadem hod-
ně přes 100 l/s. Mizející voda v břehu postup-
ně vymlela obrovský kráter a tak jsme již hned 
v zimě začali s průzkumem a zajištěním ponoru. 
S pomocí bagru se obnažilo a určilo místo, kudy 
voda mizí do podzemí. Zde se založila šachta, 
zajistila výdřevou a postupně jsme se rozbíjením 
vápencových bloků a vybíráním hlíny dostali 
do hloubky 12 metrů, odkud se v září podařilo 
proniknout do volných prostor. Jde o klesající 
chodbu s několika výškovými stupni, která ústí 
do dvou na sebe navazujících dómků. Ten kon-
cový má rozměry 6x3x4 m a voda se zde ve dně, 
v  hloubce 28 m pod povrchem, prozatím ztrá-
cí v  suti a  kanálcích. Celkem bylo zdokumen-
továno přes 40 m prostor a jedná se od objevu 
jeskyně Netopýří mlýn u Rokytnice v roce 1997 
o náš největší jednorázový objev. Nejzajímavější je ovšem 
potenciál nové lokality. Mizející voda se totiž nejspíše ob-
jevuje až 1,5 km daleko ve vývěrech v Poniklé, ale to ještě 
ověříme stopovací zkouškou. Jeskyně dostala název Poni-
kelské propadání a průzkum s objevy je zde, jak doufáme, 
na samém začátku.

Na tradiční studijní cestu jsme letos vyrazili již v září 
a díky státnímu svátku v pondělí vůbec poprvé v tuzem-
sku na 4 dny. Plně obsazený autobus Jirky Ráže nás dovezl 
mimo jiné do Hranic na Moravě ke Zbrašovským arago-
nitovým jeskyním a dle posledních průzkumů i k zřejmě 
nejhlubší zatopené propasti na světě – Hranické propasti. 
Polský potápěč Krzysztof Starnawski se zde letos dokázal 
potopit do hloubky 265 m, vyslané sondy dosáhly 384 m, 
což spolu se suchou částí propasti dává prozatím celko-
vou hloubku 453,5 m. Potápěči tu už narazili na hranici 

Dokončování NS v údolí Vošmendy na jaře 2015  

lidských možností a tak česko-polský tým nyní 
chystá průzkum pomocí dálkově řízených 
robotů.

Zbytek „studijky“ jsme strávili v Moravském 
krasu a navštívili tu řadu zpřístupněných i běž-
né veřejnosti nepřístupných jeskyní. Vypíchnout 
musím exkurzi do Amatérské jeskyně, která je 
nejmohutnější částí systému mnoha propoje-
ných jeskyní s celkovou délkou přes 40 km.

Z další činnosti musím zmínit uspořádání již 
26. jeskyňářského plesu v Bozkově a dětského 
maškarního bálu v Poniklé. Začala též výměna 
elektroinstalace a osvětlení v Ponikelské jeskyni. 

Tolik krátce k letošnímu roku. Jestli bude ten 
následující také tak úspěšný, nevíme, každopád-
ně je v plánu podobné pracovní nasazení. Po-
mocné ruce jsou vítány. 

Krásné prožití svátků a šťastné vykročení do 
Nového roku za bozkovské jeskyňáře

přeje Honza Hloušek

V místě, kde se loni propadal malý potůček známe  dnes, po roce 
průzkumných prací téměř 30 m hlubokou jeskyni

Hranická propast v porovnání s Macochou a zatím nej-
hlubší zatopenou propastí italskou Pozzo del Merro
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Spokojenost u hasičů

Letošní rok přinesl pro bozkovské  
dobrovolné hasiče spoustu práce, ale  její 
výsledky stály za to. A  to nejen tradičně  

po sportovní stránce, ale dařilo si i v jiných 
oblastech.

Velkou výzvou byla rekonstrukce hasičské 
zbrojnice. Obecní úřad uspěl se žádostí o dotaci 
na snížení energetické náročnosti budovy a my 
jsme se samozřejmě nechtěli dostat do situace, 
kdy budeme mít novou fasádu a uvnitř staré ne-
vyhovující podmínky. Proto už od jara probíhaly 
brigády a výsledkem je kompletně rekonstruo-
vaný vnitřek budovy, předisponované skladiště 
a nová šatna. Nyní máme opravdu důstojné pod-
mínky pro činnost nejen sboru, ale hlavně výjez-
dové jednotky obce.

Jednotka byla letos naštěstí bez práce, měli 
jsme jen  několik malých zásahů na spadané 
větve a jeden výjezd jako pomoc při dopravní 
nehodě, kde jsme ale nakonec nezasahovali. Její 
činnost byla tedy především v dohledu při akcích 
pořádaných v Bozkově a samozřejmě aktivní pomoci při 
jejich zabezpečení.

Kulturní a společenská činnost  proběhla na tradiční 
úrovni - jarní maškarní plesy, tradiční dětský tábor, pou-
štění draků a tradiční mše za zesnulé hasiče. Navíc jsme 
na podzim pořádali Slavnostní okresní aktiv zasloužilých 
hasičů.

Tradičně je ale nejvíce je ale vidět sportovní činnost na-
šich členů, kde se nám podařilo dosáhnout opravdu vel-
mi dobrých výsledků. 

Mladí hasiči  předváděli po celý rok, že se o budoucnost 

bát nemusíme. Obě družstva – mladší i starší - předvá-
děla během sezony opravdu kvalitní výkony a výsledkem 
bylo např. stříbro a bronz z domácí soutěže v Bozkově, 
vítězství v Košťálově a především 3. místo mladších na 
Okresním kole hry Plamen. Jako třešnička na dortu pak 
bylo celkové druhé místo v požárním útoku v poháru 
OSH Semily o dráčka Soptíka.

V kategorii dospělých jsme se letos zaměřili především 
na klasický požární sport. Muži i ženy uspěli a medailo-
vým umístěním na Okresním kole se opět kvali_ kovali na 
kolo krajské. Ženy zde obsadily očekávané druhé místo za 
Poniklou a muži do poslední chvíle bojovali za vítězství 

a postup na MČR. Nakonec se bohužel ne-
povedlo a obsadili jsme druhé místo. Přes-
to to je velký úspěch a velká spokojenost. 
V Okresním poháru se letos celkově umis-
ťovali pouze muži a jejich druhé místo v cel-
kovém pořadí je velmi dobrým výsledkem. 
A velkou radost nám samozřejmě udělalo 
vítězství mužů  na domácí půdě v Bozkově.

Naši nejúspěšnější kategorií je v posled-
ních letech dorost a stejně to bylo i letos. 
V soutěži jednotlivců obsadil Tomáš Ka� a 
4. místo na krajském kole v Semilech. Hon-
za Lampa okresem a krajem projel jako nůž 
máslem a Mistrovství republiky v Praze pak 
bylo svědkem jeho úspěšné cesty za obhajo-
bou loňského titulu. Po  třetím místě v běhu 
na 100m  zvítězil jasně v dvojboji  a to mu 

Okresní kolo v požárním sportu v Turnově
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Myslivecké ohlédnutí za uplynulým rokem

Naši činnost MS do začátku léta jsme prezentovali 
v poutním bozkováčku. 
Celé léto a podzim sušíme seno a různé plodiny, 

např. kukuřici. Také nakupujeme sůl a obilí od pana Lam-
py pro zvěř, aby v zimě nestrádala. Tímto vším naplňuje-
me pravidelně celou zimu krmelce.

28.11.2015 se v kostele Navštívení Panny Marie v Boz-
kově konala již v pořadí 8. Svatohubertská mše, kde nám 
mši zahájili trubači z Valdštejna a zazpíval pěvecký sbor 
z Turnova.

Po celý rok dodržujeme plánovaný odstřel srnčí zvěře 
a  snažíme se odlovit co nejvíce škodné. Podařilo se mi 
také odstřelit 3 kusy černé zvěře.

Zúčastnili jsme se několika honů, na které jsme každo-
ročně zváni od okolních MS. Letos jsme byli v Horské 
Kamenici a v Jesenném.

Na Štědrý den se snažíme zvěři přilepšit a hojně napl-
nit krmelce. O vánočních svátcích procházíme společně 

honitbu.
Ohlédnutí zakončím po-

zvánkou na myslivecký 
ples, který bude 16. ledna 
2016. Tradičně vás přiví-
táme mysliveckým menu 
a  bohatou tombolou. Sr-
dečně Vás všechny zveme 
a budeme se těšit na hojnou 
účast.

Za MS bych Vám všem chtěl popřát krásné a hlavně 
klidné vánoční svátky, hodně štěstí, zdraví a spokoje-
nosti v novém roce 2016. 

Za MS Bozkov předseda Pavel Nesvadba   

v porovnání s výsledky ostatních borců stačilo k úspěš-
né obhajobě. Takže jsme si mohli odškrtnout – splněno 
-  Honza Lampa je mistr České republiky staršího dorostu 
pro rok 2015. Gratulujeme.

Družstvo dorostenek absolvovalo okresní kolo v pokli-
du, na krajském kole ovšem muselo o postup na mistrov-
ství dost bojovat, soupeřky byly velmi kvalitní. Nakonec 
se povedlo a tak jsme mohli slavit třetí postup v řadě na 
Mistrovství republiky, tentokrát do Prahy. Hned od první 
disciplíny jsme se pohybovali v popředí výsledkové listi-
ny a po dvou dnech práce jsme před poslední disciplínou 
drželi krásné 4. místo.  Závěrečný požární útok jsme pak 
zvládli lépe než většina soupeřek a získali tak bronzové 
medaile za tuto disciplínu. V součtu umístění to pak zna-
menalo historický úspěch pro náš tým – družstvo doros-
tenek SDH Bozkov obsadilo v absolutním pořadí Mist-
rovství České republiky krásné 3. místo. Gratulujeme, je 
to úspěch plně srovnatelný s Honzovým titulem. 

Na tomto úspěchu se podílely: Lucie Ka� ová, Lu-
cie Chlumová, Anna Marie Priščáková, Jana Natalie 

Holcová, Jana Doležalová. Michaela Martínková, Veroni-
ka Chlupáčová, Karolína Pajerová (SDH Poniklá), Eliška 
Lukešová (SDH Roprachtice).

 
Naši závodníci se dále účastnili i seriálu  Český pohár  

v běhu na 100 m překážek, který je zároveň kvali_ kací 
na dospělé Mistrovství ČR. Nejúspěšnější zde byli Lucka 
Ka� ová a Honza Lampa, kteří  si zde úspěšně vyběhali 
postup na MČR do Trutnova, kde oba startovali a umís-
těním ve třetí desítce ze 130 závodníků rozhodně uspěli. 

Musím velmi ocenit podporu Obce Bozkov. Při tom-
to rozsahu našich aktivit bychom sami vše zajišťovali 
o mnoho komplikovaněji a kdo ví, jestli by to bylo vůbec 
možné. Takže děkujeme  a doufáme ve  spolupráci i v ná-
sledujících letech.

Závěrem děkuji všem našim členům a příznivcům 
za odvedenou práci a všem vám přeji šťastné Vánoce 
a veselý nový rok 2016.

Velitel bozkovských hasičů K.Čermák ml..
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Naši včelaři

Letos se opět ukázalo, nakolik jsme závislí na 
přírodě a počasí. V mírném podnebném pásmu, ve 
kterém žijeme, trvá zima relativně dlouho a včely 

jsou nuceny zásobit se natolik důkladně, aby přežily. 
V tropech, kde je nepříznivé období kratší, nejsou včely 
do bohaté snůšky medu tak nuceny jako u nás. My 
jsme zažili léto natolik teplé, že musíme doufat, že šlo 
jen o  výjimku, ale i naše včely případnému oteplování 
planety přizpůsobí svojí snůšku.

Léto bylo výjimečně suché a tak nedostatek vláhy způ-
sobil, že sladina v květech a medovice na listech stromů 
rychle zasychala a včelky to mohly velmi špatně sbírat. 
Přesto byla snůška oproti minulému roku dobrá. Důsle-
dek mírné zimy byl i ten, že přežilo hodně vosích matek, 
což způsobilo přemnožení vos, které bylo navíc podpoře-
no i bohatou úrodou sladkého ovoce.

Vosí škůdci vnikají do úlů, v čemž jim nelze zabránit. 
Zde pak požírají včely a živí se medem. Po nakrmení včel 
jim sežerou i cukerný sirup. Dna úlu jsou poseta křidél-
ky zahubených včel. Slabší včelstva a vytvořené oddělky 
jsou vosy schopny úplně zlikvidovat. Zřejmě některé vosy 
v teple úlů, kde je hojnost potravy, i přezimují. Vosy jsou 
v přírodě užitečné likvidací obtížného hmyzu. Při jejich 
přemnožení se lze bránit pastí z PET láhve. Ta je částeč-
ně naplněná cukerným roztokem s přidáním trochy octa, 
který  láká vosy a včely odpuzuje. Ustřižený vršek láhve 
obráceně zasunutý do zbytku lahve s roztokem způsobí, je 
většina vos cestu ven nenajde. Tento hmyz obtěžuje nejen 
včelky, ale je obtížný i pro lidi. Bude-li opět mírná zima, 
lze očekávat, že toto trápení s nimi se může opakovat.

Cena našeho medu stoupla, ale přesto je v Evropě tra-
dičně nejnižší. Ceny medu v supermarketech jsou ještě 
vyšší, ačkoliv zde není žádná záruka jejich kvality. Včelí 
vosk našel uplatnění ve farmacii, kosmetice, výtvarnictví 
a různých hobby činnostech. Jeho cena se více než zdvoj-
násobila. Ostatní včelí produkty, mateří kašička, propolis, 
pyl a jed, jsou stále více žádané a přijímané i profesionál-
ními zdravotníky.

Svět čím dál více trápí problém obživy stále rostoucí po-
pulace a jako perspektivní se nabízí chov hmyzu pro jeho 
konzumaci. U mnohých národů jsou z různého hmyzu 
připravována jídla odedávna. U nás tomu však brání vžité 
předsudky. V zahraničních časopisech s odbornou vče-
lařskou tematikou, které nám pravidelně náš Svaz včelařů 
zasílá, již najdeme recepty na jídla ze včel.

Kvůli hlavní funkci včel jako opylovačů a zdroji přírod-
ních látek, které jsou nenahraditelné, musíme jejich po-
pulaci zachovat. Už mnoho let trápí včely téměř na celém 
světě parazit Kleštík včelí. Jeho úplné vyhubení se zatím 
nedaří. Snažíme se omezit jeho počty ve včelstvech po 
medobraní natolik, aby v následujícím roce včelstva ne-
zahubil. Negativně zde působí i viry, které tito roztoči na 
včely přenášejí. Proto provádíme až 4 léčebné zásahy do 
včel a někdy i to nestačí. Tyto zásahy  se nedotýkají nikdy 
potravy včel, tzn. že je včelky nikdy pozřou. 

O organizační záležitosti a léčení včel v Bozkově  se svě-
domitě stará náš včelařský důvěrník a přítel Josef Do-
lenský, kterému při práci ochotně asistuje další náš člen 
Karel Farský. Provádějí spolu _ nální ošetření včelstev tak-
zvaným aerosolem, který následuje po fumigaci (Likvida-

ce nežádoucích škůdců).
 Zde je třeba podotknout, že hubení škůd-

ců  je naší předností. Je to náročná, zodpo-
vědná práce. A lze si jen přát, aby na tuto 
největší současnou bolest byl nalezen účinný 
prostředek. A rovněž, aby se včelařství věno-
valo stále více mladých zájemců, jak chlap-
ců, tak i děvčat. Současně chované včely jsou 
nebodavé a občasné žihadlo člověka nikdy 
neohrozí. 
Přejeme všem včelařům v novém roce 
zdárně vyzimované včelky a všem občanům 
hodně zdraví, ke kterému jim dopomohou 
medové dobroty. 

Chovatel včel Zdeněk Myslivec.

Včelaří K. Farský a J. Dolenský při práci.
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Sportem ku zdraví...

A máme tu opět zimu. Před sebou krásné vánoční 
svátky a za sebou skvělou a úspěšnou sportovní 
sezonu.

V červnu jsem opět zavítala do areálu motocrossové 
tratě v Holicích na extrémní překážkový běh Gladiator 
Race. Po úspěšném zaběhnutí minulý rok jsem chtěla 
umístění na bedně obhájit, ale bohužel díky špatně znače-
né trati jsem i s jinými závodníky zabloudila a naběhla o 
kilometr navíc a do cíle doběhla na 9.místě, což z 902 žen 
není zase tak špatný výsledek po mém výletování mimo 
trať. V roce 2016 bude mít Gladiator Race nově tři závo-
dy rozdělené do různých kategorií dle náročnosti, tak se 
s mými bozkovskými parťáky Jakubem K. a Davidem V. 
máme na co těšit…

Je to rok, co jsem se s Cross_ tem setkala poprvé. Zá-
vodů bylo letos požehnaně a my si oblíbili ty týmové. 
V červenci jsme vyrazili na týmovky Cross Challenge do 
blízkého Liberce. Konečně také závody, na které nemusí-
me dojet minimálně 250 km. Léto se velmi povedlo, tak 
i na libereckých týmovkách, kdy jsme se při 6 workoutech 
doslova koupaly ve vlastním potu při 40°C, se probojovali 
ve složení dva chlapci a dvě dívky z 24 týmů mezi 8 nej do 
_ nále. Cross_ t není jen o činkách, hrazdě, běhu a cvicích 
s vlastní vahou, ale když to prostředí dovolí-jako přehra-
da či bazén, tak si i zaplaveme, což pro mě, jako určitě ne 
pro_  plavce, byly bazény v kombinaci cvičení se 17 kg jed-
noručkami dost záživné. V srpnu jsme s parťákem Mila-
nem a dalším týmem vyrazili na závody dvojic do Jihlavy. 
Po celém dni plném na fyzičku náročných 6 wodech jsme 
stáli na vítězném stupni a domů si vezli medaile za 1.mís-
to. Chuť do závodění roste a tak nás na konci září vítalo 
koupaliště ve Dvoře Králové. I za už chladnějšího počasí a 
to 20°C se dva workouty konaly ve vodě. Ano bohužel to 
k tomu patří a já po zhruba deseti letech lehla s horečkou 
po této podzimní koupačce. Ale nadšení z prvního místa 
bylo větší a doma další zlatá medaile. Podzim jsme chtěli 
pojmout týmovými tréninky, ale druhou slečnu z týmu 
máme v Praze a chlapce v Liberci, ale i tak jsme chtěli po-
rovnat své schopnosti na CFT Battle Brno. V neděli jsme 
nastoupili ve dvou týmech a ze 43 týmů oba postoupily 
do semi_ nále. Velmi se nám zadařilo a můj tým postoupil 
do _ nále z děleného 2/3.místa. Týmy byly našláplé a tak 
jsme bodově zůstali na 3.místě ve dvou, ale pro nás smů-
la o jedno opakování ve _ nále a tak jsme medaile domů 
nepřivezli. Co nás neporazí, to posílí, a tak z poražení 
cross_ tových špiček bylo velké nadšení a spokojenost. 
Z každých závodů si odvážím své nové osobáky, ale také 
pokaždé najdu nějaké slabiny a na nich se rozhodně pra-
cuje :) Závody jsou pokaždé jiného složení cviků a stylu 

a vždy nás překvapí něco nového. Převážně se mezi zá-
vodníky už známe a tak atmosféra panuje naprosto skvě-
lá. Ne žádná rivalita jako v jiných sportech a to je na tom 
to fajn, když si navzájem všichni fandí :)

Po upravení jídelníčku a zaměření se na potraviny na 
nabírání svalové hmoty se bude závodit snad jedna 
radost, ale cukroví si nenechám ujít a tak všem pře-
ji krásné svátky vánoční a užívejte svátky s rodinou 
a přáteli.

S pozdravem spoluobčanka Šárka :) 

Z programu ukázek naší činnosti při návštěvě hod-
notící komise Vesnice roku
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Pohled na Vánoční svátky očima
naší paní farářky

Církve čs. husitské L. Kocourkové 

Milí čtenáři Bozkováčku,
nastává nám opět vánoční čas. Mám tuto dobu 
moc ráda. Je to čas, v mnohém zvláštní, neo-

pakovatelný. Má své kouzlo, svou jedinečnou atmosféru. 
Je v něm něco, co člověka přesahuje. Tento čas se pro nás 
může stát časem z nejkrásnějších. Časem, z jehož posel-
ství budeme moci čerpat sílu a naději pro svůj život. 

Stává se ovšem, že se lidé na Vánoce vůbec netěší, ba 
dokonce se jich obávají. Třeba proto, že jsou sami, nebo 
někoho blízkého ztratili, či v jejich vztazích něco skřípe 
a hodně to bolí, mají existenční problémy, starosti s dět-
mi, oni sami, nebo někdo jim blízký, jsou nemocní, a tak 
podobně… V době Vánočních svátků zvláště citlivě vní-
máme, když je v našem životě nějaké trápení. Toužíme 
po harmonii, rovnováze, dobru a kráse, po pokoji. Jen-
že těch se nám leckdy nedostává. „Sestro farářko, mám 
strach z Vánoc, zase budu sama, děti jsou daleko a já tu 
zůstávám jen se svými neduhy a smutky. Zdá se mi, že na 
mě už nikomu nezáleží…“ Taková a podobná slova před 
Vánocemi nejednou slýchám. A tu mě napadá, že jsou 
věci, které ve svém životě opravdu nemůžeme změnit, i 
když bychom velmi chtěli. Na Vánoce můžeme vyzdobit 
byt, napéct cukroví, nakoupit dárky, snažit se vytvořit pří-
jemnou atmosféru…, ale mnohé okolnosti a věci, které 
přicházejí a které tu jsou, tím nikterak neovlivníme. A tak 
leckdy stojíme bezradní a přemáhá nás smutek a bezmoc. 
Avšak právě tu k nám promlouvá vánoční poselství. Ona 
radostná zvěst, kterou tenkrát oznámili andělé pastýřům, 
co pásli své ovečky blízko městečka Betléma:  „Nebojte 
se, hle, zvěstuji vám velikou radost…Dnes se vám na-
rodil Spasitel, Kristus Pán… Naleznete děťátko v plen-
kách, položené do jeslí…“

Vánoce jsou přece svátky, kdy si celý křesťanský svět 
si připomíná narození Ježíše Krista. To dítě položené 
do jeslí je Božím darem pro nás. I kdyby na nás oprav-
du nikomu z lidí nezáleželo, Bohu na nás záleží a bude 
záležet vždycky. Pastýři se tedy hned vydali na cestu, aby 
se podívali, co se v Betlémě stalo. Když došli, naskytl se 
jim velice prostý výjev – Josef, Marie a děťátko. Miminko 
v plenkách položené do jeslí. Nemůže být snad nic prost-
šího a nic krásnějšího zároveň. Přemýšleli jste někdy, proč 
Boží Syn přišel na tuto zemi jako bezmocné slabé dítě 
v tak skromných nuzných podmínkách a za tak obtížných 
okolností? Nikde se pro něj nenašlo místo pod střechou, 
matka byla nucena porodit ve chlévě a děťátko položila 

do jeslí. V tom zvláštním 
příchodu na svět je veliké 
poselství pro nás. Spasitel 
světa takto přichází, ne-
boť už od počátku bere na 
sebe náš lidský život s jeho 
sílou i slabostí a přichází 
pro všechny lidi – nejen 
pro bohaté a slavné, ale 

i pro ty bědné a ubohé. Pro ty, kdo se radují, i pro ty, kteří 
prožívají nějaký smutek, procházejí zkouškami a překo-
návají různá trápení. 

Díváme-li se na to malé dítě v jeslích, dýchá na nás něha 
a láska. Láska nám zcela odevzdaná. Tak samozřejmá, ne-
zištná, v níž není žádná záludnost, žádný podraz, ona se 
přirozeně dává, nevnucuje se, je tu a čeká, jestli ji přijme-
me. Jestli se podobně, jako kdysi dávno ti pastýři, před 
ní skloníme a budeme se z ní radovat… Pastýři se z Bet-
léma domů ke svému všednímu životu nevrátili takoví 
jací odešli. Vrátili se daleko bohatší. Bohatší o jistotu Boží 
lásky, která v podobě dítěte sestoupila do našeho světa 
a která se také k nim sklání a je a bude jim stále nablízku. 

Také my si můžeme být jisti: Spasitel bere na sebe naši 
úzkost a bolest, každý náš kříž. Spasitel, který přišel na 
svět v ponížení a chudobě, jde životem stále s námi, aby-
chom už nikdy nemuseli zůstat sami a ztraceni. Zůstává 
nám na blízku, aby nás vedl a chránil, aby nám pomohl 
unést, co nést máme. K němu se můžeme obracet v mod-
litbách v jistotě, že naše volání nejde do prázdna. 

Milí přátelé, některé věci ve svém životě nemůžeme 
ovlivnit ani změnit, ale možná úplně stačí, abychom se 
spolu s pastýři vydali na cestu k Betlému a tam se, opět 
stejně jako oni, nechali obdarovat Tím, který přišel na 
svět jako malé dítě. Přišel proto, aby tu s námi byl, aby 
nám pomáhal, aby nám přinesl záchranu od zlého. Tak 
se nám čas Vánoc může stát časem z nejkrásnějších. Ča-
sem, z jehož poselství můžeme čerpat sílu a naději pro 
svůj život. 

Vánoce co nejkrásnější, pokojné a radostné, 
a do nového roku jen dobré, ať Vás stále provází Boží 
požehnání

všem čtenářům Bozkováčku přeje
Lada Kocourková,

farářka Církve čs. husitské v Semilech a Bozkově
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Zamyšlení z naší fary

V tomto roce bych chtěl začít to naše 
bozkováčkovské setkání slovy, která jsem četl 
a stále o nich přemýšlím. Doufám, že budou 

zajímavá i pro Vás.
Učitel < lozo< e přišel jednoho dne do třídy. Když se studenti 

usadili, vzal ze šuplíku nádobu a naplnil jí až po okraj kame-
ny. Pak se zeptal studentů, zda si myslí, že je nádoba plná a 
studenti s ním souhlasili, že je. 

Potom vzal profesor krabičku s kamínky a vysypal je do 
nádoby s kameny. Zatřásl nádobou a kamínky samozřejmě 
propadaly mezi kameny. 

Profesor se zeptal znovu: „Je teď nádoba plná?“ Studenti 
se pousmáli a souhlasili, že je. Ale následovně  vzal profesor 
krabičku s velmi jemným pískem a vysypal ho do nádoby. Pí-
sek vyplnil i ty nejmenší mezírky mezi kameny. Teď už byla 
nádoba opravdu plná. 

Potom profesor řekl: „Touto ukázkou jsem chtěl znázornit, 
že život je jako tato nádoba. Kameny znázorňují podstat-
né věci ve vašem životě, jako jsou rodina, partner, zdraví, 
děti.....všechno, co je tak důležité. Kdyby jste je ztratili, bylo 
by to velmi zničující. 

Kamínky znázorňují ostatní, méně důležité věci. Napří-
klad vaše zaměstnání, dům, auto...

A písek je všechno ostatní, drobnosti. Když dáte písek do 
nádoby jako první, nezůstane vám žádné místo pro kameny. 

To stejné platí v životě. Když budete ztrácet čas a energii na 
drobnosti, materiální věci, nikdy nebudete mít čas na věci, 
které jsou skutečně důležité. Věnujte pozornost rozhodujícím 
věcem ve vašem životě. Hrajte si se svými dětmi, vezměte 
svého partnera tancovat...

Vždy bude čas jít do práce, uklidit dům, uvařit oběd, 
nakoupit...

Dejte si záležet na kamenech - věcech, na kterých vám sku-
tečně záleží. Určete si své cíle. To ostatní jsou jen kamínky a 
písek. 

 Hodně štěstí a doufám, že se vám to podaří.“
Kameny znázorňují důležité věci v našem životě. Před 

třinácti lety, kdy jsem přišel do Bozkova,  jsem měl jeden 
zásadní kámen na srdci. Tímto kamenem byla otázka, 
co mám udělat, abych se tady cítil jako doma. Chtěl jsem 
vytvořit kolem sebe rodinnou atmosféru, aby fara byla ote-
vřená pro každého člověka, věřícího i nevěřícího, mladé-
ho  i starého. Aby byl kostel otevřený pro všechny a okolo 
chodily  maminky s kočárky na procházky a běhaly děti. S 
dětskou fantazií jsem vypravoval, že tady bude opravená 
fara, upravené okolí a nad farou bazén pro všechny. Přitom 
jsme se usmívali, a bral jsem to jako legraci. Kameny už 

jsou všude... a dnes se mnoho z Vás  ptá,  jestli jsem to s tím 
bazénem myslel vážně, a já nevím co říci... 

Bůh má smysl pro humor – někde jsem to četl. 
Vždy jsem opakoval a pořád budu, že není důležité co 

se udělá, důležitější je, aby byli lidé, pro které má smysl to 
dělat. Když bude dobrá atmosféra, Bůh požehná a věci, o 
kterých se sní, se budou zázračně realizovat s Vaší pomo-
cí. Pro člověka, který nemá v kapse moc peněz, se každý 
sen zdá krásný a výjimečný. V realitě zůstává zkušenost 
víry a štěstí z kamínků, které padají mezi kameny. 

 Kameny znázorňují také důležité okamžiky v našem 
životě. Díky nim poznáváme, co znamená očekávání, li-
turgicky nazvané Advent, narození nového života, plodu 
Lásky.  To bohatství, štěstí a atmosféra rodiny. 

Svatý Josef a Panna Maria neměli domov, byli na cestě, 
bojovali o život. To, co bylo jejich bohatstvím byl Kámen 
Lásky k Bohu, který si nesli v srdci. On tvořil  atmosféru 
rodiny. Narození Ježíše Krista pro ně bylo největším po-
kladem života. A pro nás věřící je úhelným kamenem pro 
základ naší budoucí věčnosti. To zůstává aktuální i dnes 
pro nás v Bozkově.

Věřím, že každý z Vás má velký Kámen v srdci, dět-
skou fantazii. Chtěl bych,  abychom se  v Bozkově cítili 
jako doma. Můžeme to cítit víc a víc každým rokem.... 
kamínky, cestičky, krásné okolí a spolupráce spolků je 
toho znamením. Mnoho návštěvníků říká, že tady máme 
výjimečnou atmosféru, tady se pořád něco děje,  něco nás 
sem přitahuje...

To Královna Hor,  naše maminka přitahuje své děti. 
Přeji  Vám i sobě aby to tak bylo i dál.

To, co může zničit naše štěstí a atmosféru domova je 
ten písek...

Pokud člověk nemá úctu k předkům a jejich kořenům 
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Podnikal jsem řadu let v naší obci  a práci ve své _ rmě 
se cele věnoval. Zamiloval jsem si to místo s nádherným 
výhledem do krajiny a upřímně pro mě nebylo snadné to 
vše opustit, když nastal čas. Tato životní změna je však 
spravedlivá v tom, že dříve či později si zaslouženého 
důchodu užívá každý z nás. S odstupem času mohu říci, 
že to vůbec není špatné. Mám najednou více prostoru na 
vlastní aktivity, osobní život, péči o zdraví i na přemýšlení 
o věcech, na které dříve nebyl prostě čas. A tak mi dochá-
zí, jaké vlastně máme štěstí, že žijeme v tak pěkné obci, ja-
kou náš Bozkov je. Máme hezké a nové chodníky, novou 
vozovku přes náměstí, zateplené a hezky rekonstruované 
obecní budovy.

A to je možná to, co jsem měl v úvodu na mysli, začít 
u sebe, doma, ve své obci. My zde žijeme své každodenní 
životy a řešíme své místní starosti, jak nejlépe dokážeme. 
Když otupíme lhostejnost, řevnivost a jistou pohodlnost, 
posílíme pracovitost, zodpovědnost za své činy a přidá-
me k tomu snahu o dobré sousedské vztahy, musí to být 
přeci znát. Mohli bychom si s končícím rokem udělat po-
řádek nejen kolem svých domků a na svých zahrádkách 
a dvorcích, ale hlavně také ve svých prioritách. Uvědomit 
si význam a hloubku rodinných vztahů, obnovit třeba ko-
munikaci s příbuznými, které jsme dávno neviděli, usmí-
řit se navzájem. Pozvat na čaj souseda, který by to od nás 
možná nikdy nečekal. Podat pomocnou ruku někomu, 
o jehož trápení víme, ale jaksi se nás nedotýká. Vnímat 
osamělé seniory a potěšit je třeba jen nabídkou nákupu 

víry, „nepamatuje“ si, kde bydlí jeho maminka a tatínek, 
kteří jsou důležitými kameny ve společenství. Stejný vý-
znam má v naší obci i Královna Hor. Pokud nepamatuje-
me na jejich návštěvu a úctu k lidem, stáváme se cizinci ve 
vlastním domově. Místo budování házíme písek do očí. 

Toto nebezpečí je v každém z nás.
Přejeme Vám abyste nezapomínali na důležité ka-
meny Vašeho srdce, ať Vás narozené malé dítě Ježíš 
naplňuje nadějí, uzdraví z nemoci sobectví a přinese 
atmosféru rodinného štěstí.  

Těšíme se na společné vánoční setkání:
 Půlnoční mše v našem kostele 24.12.2010 ve 24 hodin.

 Mše sv. 25. a 26.12. v 10 hodin. 
Koncert Jizeranu se uskuteční v našem kostele 26.12. od 18 hodin. 

Milí spoluobčané,
ani jsme se nenadáli a již se opět blíží vánoční 
svátky, v kalendáři tohoto roku již mnoho listů 

nezbývá.
Nebyl to snadný rok, mnozí možná bilancujeme a zpra-

cováváme to množství událostí ve světě s obavami a stís-
něnými pocity. Klademe si otázky a nenacházíme jedno-
značné odpovědi. Přesto mi dovolte malé zamyšlení nad 
tím, co by mohl každý z nás udělat pro to, aby byl svět 
trochu lepší.

Vánoční zamyšlení 

Rozsvícení vánočního stromu 2015
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Obec Bozkov v roce 2015 realizovala projekt s dotací fondů evropské unie s názvem „Snížení energetické nároč-
nosti hasičské zbrojnice Bozkov“. Cílem projektu bylo snížení energetické náročnosti budovy hasičské zbrojnice. 
Na objektu bylo zatepleno obvodové zdivo, střecha a stropy, instalovány kvalitní otvorové výplně a instalováno 
tepelné čerpadlo typu „vzduch-voda“ o výkonu 18 kW. Z celkových nákladů akce ve výši cca 3,183 mil. Kč byla z 
fondů evropské unie – ERDF uhrazena částka ve výši 2,33 mil. Kč, ze Státního fondu životního prostředí částka 
ve výši 137 tis. Kč. Realizací projektu dochází k významným úsporám nákladů za vytápění, ke snížení spotřeby 
energie o cca 146 GJ tepla, což odpovídá úspoře 39 tun CO

2 
ročně.

Spolek stálého zdraví vědom si své zodpovědnosti 
za realizaci myšlenek organizované péče o zdraví, 
pokračoval ve své činnosti i v druhém pololetí 

letošního roku. 
S velkým nasazením jsme se účastnili všech soutěží po-

řádaných u příležitosti bozkovské první pouti. Výsledky 
ať již zúčastněných členů spolku nebo jeho příznivců byly 
skvělé a jen potvrdily správnost naší cesty. Dá se říci: ni-
kdy jsme neprohráli, jen někdy jsme zapomněli zvítězit. 

Velkolepou akcí byl letní výlet za hranice katastru naší 
obce. Ukázněně jsme absolvovali cestu do jičínského re-
gionu a po spřátelení s tamějšími občany (většinou šlo 
o rekreanty) jsme předvedli „co v nás je“. A k ránu se uká-
zalo, že toho není málo. Mnoho z přihlížejících a nebo 

i jen naslouchajících, mělo možnost poznat, jak pečovat 
o zdraví, jak si udržet vyrovnaný psychický stav, dobrou 
náladu a vytvořit přátelský vztah k okolí. Nepochybně na 
nás vzpomínají ještě nyní. Předpokládám, že v dobrém, 
protože žádný podnět k přestupkovému řízení podán 
nebyl. 

Na podzimní pravidelné valné hromadě jsme zhodno-
tili uplynulý rok 2015 a dali si za úkol pokračovat v roce 
2016 pod sokolským heslem: 

„Ni zisk ni slávu – tužme se!“

Posílám článek do Bozkováčku o letošní aktivitě 
spolku. 

Hezký advent  přeje Dáša Berková

Spolek stálého zdraví

či pomoci s něčím doma. Určitě nás napadne spousta 
dalších možností, jak si navzájem zpříjemnit bozkovské 
spolužití, a tyto drobné počiny mohou být ve výsledku 
velmi silné. 

Jako jednotlivci máme zřejmě málo možnosti ovlivnit 
světově dění, ale můžeme být k sobě laskavější a navzájem 
ohleduplnější, a tím ovlivníme naše životy, které žijeme 
teď a tady. A čím jsem starší, tím více si sám uvědomuji 

právě tohle, že žiji svůj život jen jednou a nyní a každý 
den je důležitý.

Přeji vám všem pevné zdraví a dobré vztahy doma, 
v práci i s  přáteli. Více si snad ani nelze přát. Pěkné 
Vánoce a kéž je blížící se nový rok klidnější a příznivý 
pro nás všechny.

Váš Rosťa Chlupáč
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Patron hasičů svatý Florián

Je jedním z prvních křesťanů a jeho jméno je odvozeno 
z latinského � ores = rovná se květy, do češtiny 
volně přeloženo jako Květoslav. Je ochráncem proti 

nežádoucímu ohni a zpravidla se  zobrazuje s atributem, 
nádobou s vytékající vodou.

 A takovou sošku postavili místní hasiči ve zdejším kos-
tele v neděli o svátku zemřelých v souvislosti s modlitbou 
a vzpomínkou na zemřelé hasiče.

Spolek bozkovských hasičů byl založen 1.11.1881 a prv-
ní zásah absolvoval pár dní poté, na Tři krále roku 1882,  
při požáru Urbancova mlýna, potom Posltova textilní to-
várna. Stříkačku ještě neměli a tak nabírali vodu do plátě-
ných kýblů a jeden je podával dalšímu.

Při požáru domku č.p. 74 nebyla poblíž voda a tak se 
v zimě hasilo močůvkou.   O 100 m výše stály těsně vedle 
sebe 3 stodoly: Koublova, Hádkova a Králova. Podpálil je 
žhář ze msty, že mu jako vojákovi, který přišel z Jičína na 
pouť, nepůjčil Franc Hádek peníze.

 Nejničivější požár, buď založený nebo vzniklý z neo-
patrnosti, zničil 3 domy a 3 stodoly. Ve farní pamětnici 
se můžeme dočíst: „léta páně 1869, 5. října v pondělí po 
posvícení ráno o půl páté hodiny vznikl požár ve stodole 
Kubíčkově (č. p. 153 Berkovi). Od něho zachvácena sou-
sední stodola, pak dům č. p. 130 Kur_ řtovi, potom dům 
č.p. 153 a u Jodasů (sokolovna) dům i stodola.“

Roku 1908 požár zničil dům č. p. 72 mezi Dolenský-
mi a Koublovými. Přes blízkost od ohně neshořel dům 
č. p. 147 Králových. Na záklopovém prkně je krom leto-
počtu 1834 i prosba: „Stavení dáno pod ochranu svatého 
Floriána“. A ten zřejmě také konal, oč byl prošen.

Stanislav Hlava

Problémy na našem hřbitově

Lze zodpovědně říci, že u nás máme hezké místo 
posledního odpočinku pro naše blízké. Obec 
dala v minulých letech dost prostředků na 

zlepšení celkového stavu tohoto pietního místa. Většina 
návštěvníků hřbitova se zde pietně chová. Pár jedinců  jistě 
jen pro neznalost Řádu veřejného pohřebiště překračuje 
nařízení a mravní chování na tomto důstojném místě.

Například v článku 6  Povinnosti nájemce hrobové-
ho místa se můžeme hned zkraje dočíst, že nájemce je 
povinen:

Oznamovat správci pohřebiště veškeré změny údajů, 

potřebných pro vedení evidence pohřebiště v souladu s 

§ 21 zákona č. 256/2001 Sb., o pohřebnictví

Modelová situace: Přijde někdo na hřbitov, vykope 

hrob a po pohřbu ho zase zahází zeminou. Nikdo se při-
tom nenamáhá zastavit se na Obecním úřadě a splnit 
požadované!!

Druhý problém je sice menší, ale zato působící na cito-
vé pochody části našich spoluobčanů. 

Ve článku 3 Pořádek na pohřebišti se dočteme:
Návštěvníci pohřebiště jsou povinni zdržet se takového 

jednání, které by se dotýkalo důstojnosti zemřelých nebo 

mravního cítění pozůstalých a veřejnosti, …

Modelová situace: Na hřbitov vchází osoba-páníček 
doprovázena pejskem. Jdou ke hrobu ještě spolu. Potom 
páníček jde pro vodu, pejsek ale má jinou práci. přechází 
pomalu od hrobu k hrobu a „značkuje“ si revír. Potom 
se ještě musí podívat, co na kterém hrobě je, a tak skáče 

Sv. Florián
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pomalu ze hrobu na hrob. Mezitím má páníček zalito a 
spolu s pejskem odchází ze hřbitova.

Do třetice ze hřbitova
To, že se stále více musí třídit odpad je více než jas-

né. Také je zřejmé, že bez pomoci Obecního úřadu to 
nepůjde. Proto obec přistavila ke hřbitovu kontejner na 
bio odpad. Ke hřbitovu proto, že zde je nejvíce kompos-
tovatelného odpadu. Ale nepočítalo se s jedním – s tím, 
že naši občané nebudou odpad třídit a nahází vše do jed-
né nádoby tam, kam to mají nejblíže. Potom se odpad od-
veze jako směsný a to je za podstatně vyšší cenu. 

Závěr: Nejsem příznivec byrokracie, ale nahlásit, že jdu 

pohřbít třeba dědečka, mně připadne úplně normální. 
Časem se na to zapomene a potom nastane situace, že 
máme další úmrtí v rodině. Jenže víme, že tlecí doba na 

našem hřbitově je dvacet let, ale nevíme datum poslední-
ho pohřbení. 

Mám rád psy, ale „vodsaď pocaď“! Pes na hřbitov ne-
patří. Ať svoje rejdy dělá někde na poli a ne na hřbitově.

K třídění snad není co dodat. Pokud nedokážu tak jed-
noduše roztřídit odpad, tak raději nevycházím z domu. 
Nemám totiž záruku, že večer trefím zpátky!

Milí spoluobčané,
nejen jako zastupitelka obce, ale především 

jako vaše spoluobčanka bych chtěla prostřed-
nictvím vánočního vydání Bozkováčku sdělit pár postře-
hů z bozkovského života. 

Myslím si, že Bozkov patří mezi příjemné a zajímavé 
obce nejen svojí polohou, historií, celistvostí či chráně-
ným územím spolu s jeskyněmi, ale i aktivitou obyvatel 
a  kulturně společenským životem. Velice si také vážím 
přírody a prostředí, ve kterém se naše obec nachází a kte-
ré obdivuje nemálo turistů. 

Přesto bych ráda zmínila jeden doslova palčivý pro-
blém, který život v obci narušuje a znehodnocuje. Vět-
šina lidí chce žít v Bozkově mimo jiné i kvůli zdravému 
životnímu prostředí. V souvislosti se zimní a zároveň 
topnou sezónou bych chtěla upozornit na zbytečné zne-
čišťování stále ještě relativně zdravého horského vzduchu 
zplodinami vznikajícími ze spalování jiných materiálů, 
resp. odpadů! Bohužel se každý den opakovaně setkávám 
se štiplavým kouřem z komínů soukromých domů, který 
i barvou jasně prokazuje spalování nepovolených mate-
riálů. Apeluji proto na všechny spoluobčany, aby si více 
vážili čistého vzduchu a nenutili ostatní, zejména děti, 

dýchat karcinogenní látky vznikající především spalová-
ním plastů nebo dalších „náhražek“ určených paliv. Při 
teplotách, kterých dosahují spalovací zařízení v domá-
cích podmínkách vzniká spalováním zmíněných odpa-
dů velké množství toxických látek a je až nepochopitelné 
tvrzení některých lidí, že „to přece vítr někam odfoukne“. 
Není možné obtěžovat okolí svojí bezohledností či leností 
třídit odpad a zamořovat okolí nebezpečnými chemický-
mi látkami, které mají vliv na zdraví a život ostatních lidí!

Přeji Vám, abyste si čas Vánoc a nový rok prožili dle 
vašich představ, v klidu a pohodě. Obvykle tento čas s se-
bou nese i určitý prostor pro zastavení se a zamyšlení nad 
tím, jak žijeme, jak bychom chtěli nebo měli žít, a co pro 
to děláme. Važme si proto toho, co máme a kde můžeme 
žít, i když to často naivně považujeme za samozřejmost, 
a chraňme si to.

Bc. Lucie Šnaiberková

Slovo zastupitelů

Řešení: Při úklidu na hřbitově narazíme na dva dru-
hy odpadu: Určitě větší část bude bioodpad (rostlinné
zbytky, květiny, plevel, kořeny...). 

Tento odpad vložíme do hnědého kontejneru
(popelnice) – a NIC VÍCE!!!

Při  úklidu dále narazíme na zbytky svíček a najdeme 
tam skleněné střepy a podobně... Toto je již odpad, kte-
rý uložíme do černého  kontejneru!!! 



2015   VÁNOČNÍ  Bozkováček - občasník o lidech a pro lidi z naší obce

20

Novela zákona č.  56/2001  Sb., o podmínkách 
provozu na pozemních komunikacích účinná 
od ledna r. 2015 přinesla mimo jiné změnu v 

tzv. dočasném a trvalém vyřazení silničního vozidla 
z provozu. O dočasném vyřazení vozidla z provozu 
dnes zákon hovoří jako o vyřazení vozidla z provozu 
a trvalé vyřazení vozidla nalezneme pod pojmem zánik 
vozidla. Vlastníci vozidel mají nově povinnost nahlásit 
adresu umístění a účel využití vozidel obecnímu úřadu 
s rozšířenou působností, tedy zde nejčastěji dle místní 
příslušnosti Městskému úřadu Semily, odboru dopravy 
– registru vozidel, a to v případě, že je vozidlo (dočasně) 
vyřazeno déle než 12  po sobě jdoucích měsíců. Novela 
zákona rovněž vnesla do této oblasti možnost uložení 
sankce za nesplnění shora uvedené povinnosti, případně 

dokonce zánik těchto vozidel. V praxi to znamená, že 
vozidla dočasně vyřazená do 30.  6.  2013, u kterých 
vlastníci nenahlásí do 31.  12.  2015 adresu umístění 
a účel využití vozidel, budou od 1. 1. 2016 považována za 
zaniklá. Vlastníci vozidel, která byla dočasně vyřazená 
od 1. 7. 2013 a jejichž vyřazení trvá déle než 12 po sobě 
jdoucích měsíců, jsou povinni nahlásit bezodkladně 
po uplynutí této lhůty (12 měsíců vyřazení) adresu 
umístění a  účel využití vozidla, jinak se dopouští 
přestupkového jednání a vystavují se sankci pokuty, 
kterou lze uložit až do výše 50 000,-Kč. 

Bc. Lucie Šnaiberková
    (vedoucí odboru dopravy MÚ Jilemnice)

Vlastníci motorových vozidel – pozor!

Jak na odpady

Hospodaření s odpady je téma, které je aktuální v každé době a myslíme, že je dobré si občas připomenou 
fakta, které toto hospodaření ovlivňují.
Likvidace veškerého odpadu byla kompletně hrazena z poplatků za komunální odpad, které obec vybírá od 

občanů a organizací. Nejvyšší náklad  je samozřejmě na pravidelný svoz směsného a tříděného komunálního odpadu. 
Sběrný dvůr Semily – Vám po předložení občanského průkazu umožní odložit objemný, nebezpečný nebo elektro-
odpad. OVŠEM NA ZÁKLADĚ NOVÉ SMLOVY SI TUTO LIKVIDACI BUDE KAŽDÝ HRADIT Z VLASTNÍCH 
PROSTŘEDKŮ, UŽ TEDY NE „BEZPLATNĚ“ V RÁMCI ROČNÍHO POPLATKU!, kdy obec byla nucena rozúčto-
vávat tyto náklady všem poplatníkum, bez ohledu jakým způsobem sběrný dvůr využívali. Navíc odměna za takto 
odevzdaný vytříděný odpad a zpětný odběr elektrozařízení putovala do Semil.  
Přitom pro odevzdání těchto druhů odpadů existují opravdu bezplatné a alternativy:

1 - Odběr nebezpečného odpadu od _ rmy Marius Pedersen Group 2x ročně (jaro, podzim), toto je zdarma a 
místo i čas jsou s dostatečným předstihem zveřejňovány. (Leták obsahuje jednotlivé složky odpadu, které lze přivést 
na odběrné místo.)

2 - Elektrospotřebiče (LEDNICE, TELEVIZORY, PRAČKY, MYČKY, POČÍTAČE, VYSAVAČE, MIKROVLNNÉ 
TROBY, RÁDIA, SPORÁKY, … ). Vám až z domu bezplatně odvezou naši hasiči, nebo můžete využít označenou sběr-
nou skříň na hasičském areále. Odpad je likvidován ve spolupráci s _ rmou Elektrowin a navíc za tuto službu dostanou 
hasiči od této _ rmy drobný příspěvek na svoji činnost. 

3 - Drobný elektroodpad (FÉNY, ŽEHLIČKY, MIXÉRY, MOBILY, TISKÁRNY, ...), elektrické baterie  můžete 
kdykoliv odložit do k tomu určené v nádoby umístěné  u vstupu na Obecní úřad nebo v Mateřské škole. Za takto vy-
tříděný odpad obdrží školská zařízení rovněž bene_ ty na nákup hraček a pomůcek.

Je samozřejmě i taková situace, kde jiná možnost než individuálně využít služeb Sběrného dvora nebo svozové 
_ rmy není, např. likvidace objemného nebo stavebního odpadu vzniklého rekonstrukcí budovy, velkým generálním 
úklidem nebo podobnou jednorázovou činností.  Využití sběrného dvora pro odložení velkoobjemového odpadu  či 
přistavení kontejneru svozové _ rmy pro stavební odpad je ovšem za úplatu každého z Vás kdo tuto možnost využije.  
Obec Bozkov nechává nově třikrát ročně přistavit vlek či kontejner na bezplatný sběr objemného odpadu, Rov-
něž pověří způsobilou osobu ke kontrole obsahu ukládaného odpadu. Při této příležitosti bude probíhat i od-
běr ojetých pneumatik osobních automobilů od místních občanů, které jinak do objemného odpadu nepatří.
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Rozdělení odpadu dle druhu a  způsobu likvidace
a) tříděný odpad 

Druh tříděného odpadu Kam s ním Kde je najdu

papír modrý kontejner U samoobsluhy, U Dlabolů, U kovárny, Podbozkovem

PET lahve žlutý kontejner U samoobsluhy, U Dlabolů, U kovárny, Podbozkovem

sklo barevné a bílé zelený kontejner U samoobsluhy, U kovárny, Podbozkovem

bioodpad hnědý kontejner U hřbitova (1.4. do 31.10.)

textil  - dle speci_ kace na kontejneru U samoobsluhy

nápojové kartony červené pytle
K vyzvednutí na Obecním úřadě.
Naplněné pytle se ukládají na sběrné místo do ohrady u 
Berkovi stodoly

plasty z domácností žluté pytle

směsné kovy z domácností šedé pytle

textil průhledné pytle
b) objemný komunální odpad  
Je odpad z domácností, který kvůli nadměrným rozměrům a velké hmotnosti nelze odkládat do běžných sběrných 
nádob jako jsou kontejnery nebo popelnice. Jedná se například o nábytek, koberce, sanitární keramiku, objemné le-
penkové, skleněné, plastové a kovové obaly apod.
K likvidaci tohoto odpadu využijte zdarma sběr do velkoobjemových kontejnerů přistavených v předem zveřejňova-
ných termínech a organizovaný obcí Bozkov nebo  za úplatu využijte Sběrný dvůr Semily.
c) nebezpečné složky komunálního odpadu

Patří sem  např. barvy, laky, ředidla, kyseliny, baterie, autobaterie, tonery, zářivky, zbytky léků, oleje, olejové _ ltry, ...
K likvidaci  elektrických baterii (článků NICd, Lith, NiZn, ZnC, Ag, nabíjecí, …) všech typů využijte k tomu urče-
nou nádobu za dveřmi u vstupu na Obecní úřad.
K likvidaci ostatního nebezpečného odpadu využijte bezplatný svoz nebezpečného odpadu od _ rmy Marius Pedersen 
Group 2x ročně. Místo i čas jsou s dostatečným předstihem zveřejňovány.
d) směsný komunální odpad  
Zbylý odpad po vytřídění - Vaše sběrné nádoby (popelnice, pytle)
e) elektroodpad

Patří sem např. pračky, televize, lednice, sporáky, mikrovlnné trouby, vysavače, radia, ...). K likvidaci drobných elek-
trospotřebičů použijte k tomu určenou nádobu za dveřmi u vstupu na Obecní úřad nebo označenou  sběrnou skříň 
na hasičském areále.

 K likvidaci větších elektrospotřebičů kontaktujte velitele hasičů Karla Čermáka ml., mobil 603 998 743. Po domlu-
vě zajistí jejich odvoz přímo od Vás.
f) bioodpad rostlinného původu 

Bioodpad lze doma kompostovat či jinak  zpracovat, tak jako doposud.  V období od 1.4. do 31.10. každého roku 
bude přistaven kontejner o objemu 770 l s týdenní frekvencí odvozu. Likvidace dřevěného velkoobjemového odpadu z 
jarní prořezávky apod. proběhne formou tradičního pálení čarodějnic. Na hranici je možné vozit materiál po předešlé 
konzultaci s panem Joštem tel. 739 396 632.
Do bioodpadu patří:
z domácností: zbytky zeleniny a ovoce (jádřince, listy a nať ze zeleniny, slupky z brambor a citrusových plodů), čajový 
odpad a čajové sáčky, kávová sedlina, skořápky z vajíček, zbytky pečiva a obilnin, piliny, zbytky jídel rostlinného pů-
vodu (např. brambory a rýže); ze zahrad: posekaná tráva, listí, zbytky rostlin, listy a kořeny zeleniny, plevel, květiny, 
větve keřů a stromů, seno, sláma, … 
Co do bioodpadu nepatří:
Maso ani cokoliv živočišného původu, veterinární odpad, mikrotenové a igelitové sáčky a veškeré plasty, sklo, potiště-
ný papír, kovy, jakékoliv nerozložitelné materiály, rámy z oken a jiné natřené dřevěné předměty, apod.
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Inzerce
V našem Bozkováčku je možno umístit váš inzerát. 

Cena:  celá stránka A4=1000,-Kč,půlka stránky A5=500,-Kč, čtvrtka stránky A6 (105x148) za 250,-Kč,
 osminka A7 (105x74) za125,-Kč.
 Řádková inzerce 100,-Kč za každých 200 znaků, bez gra_ ky, pouze text.

PORADNA PRO RODINU, MANŽELSTVÍ
A MEZILIDSKÉ VZTAHY

zařízení Centra intervenčních a psychosociálních služeb
Libereckého kraje, p.o.
Nádražní 213, Semily

(budova Základní školy speciální, též sídlo Pedagogicko
psychologické poradny)

Telefon: 727 943 323    E-mail: rodpor.liberec@volny.cz      URL: www.rpliberec.cz

S čím konkrétně se na nás můžete obracet?

s potřebou řešit nebo zlepšit své vztahy, například v partnerství nebo manželství, minimalizovat kon� ikty jak už 
mezi manželi samotnými, tak mezi rodiči a dětmi

s potřebou řešit rozvodové nebo porozvodové situace 
s pocity osamělosti a bezmoci

s osobními problémy

Kdy?
Každou 1. středu a každý 3. čtvrtek v měsíci 8.00 - 12.00, 13.00 - 17.00 hod.

PORADNA PRO RODINU, MANŽELSTVÍ
A MEZILIDSKÉ VZTAHY

zařízení Centra intervenčních a psychosociálních služeb
Libereckého kraje, p.o.

NABÍZÍM
ZPRACOVÁNÍ 
◆ daňové evidence
◆ účetnictví
◆ mzdové agendy a vedení 
 personalistiky
◆ vyúčtování daní ze závislé činnosti
◆ daňových přiznání daně z příjmů,  
 DPH, daně silniční
ZASTUPOVÁNÍ  klientů na úřadech

GARANTUJI profesionální přístup
a požadovanou kvalitu

Alexandra Olaszová
Rokytnice nad Jizerou

737 967 426

MLÁDEŽI POZOR
TJ SOKOL Bozkov vás zve do svých 

řad. Největší zájem máme  o posily do 
mužstev fotbalu.

A tým hraje Krajský přebor
  

Bozkovští hasiči vás rádi přijmou do 
svých řad. Máme silný tým věnující se 

hasičskému sportu na všech
republikových úrovních.
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Nenechte si ujít
 24. 12. 2015  Půlnoční mše v našem kostele   24,00 hodin
 25. 12. 2015   Mše svatá v našem kostele     10,00 hodin
 25. 12. 2015     Štěpánská diskotéka v sokolovně   21,00 hodin
 26. 12. 2015     Mše svatá v našem kostele     10,00 hodin
 26. 12. 2015  Koncert Jizeranu  v našem kostele    18,00 hodin
 27. 12. 2015  Balyho vánoční fotbalový turnaj (sokolovna)   8,30 hodin
   2. 1. 2016  Premiéra divadelní hry Kontrola v městě 
   Kocourkově v podání našeho ochotnického
   divadla v sokolovně                 15,00 a 20,00 hodin
 16. 1. 2016  Myslivecký bál - bohaté zvěřinové menu  20,00 hodin
 17. 1. 2016    Otevření Svaté brány božího milosrdenství  10,00 hodin
     6. 2. 2016    Dětský maškarní karneval v sokolovně  13,30 hodin
                  Spolkový hasičský maškarní diskobál  20,00 hodin
     9. 4. 2016   HARLEJ – koncert v naší sokolovně   21,00 hodin
 
 Připravujeme představení loutkového divadla pro nejmenší.
 Pokud bude dostatek sněhu, můžete se těšit na Závody na sáňkách a Autoskijérink.

Zpráva z Obecní knihovny:
Zveme Vás do naší knihovny, kde jsou čtyřikrát do roka nové knihy zapůjčené z Okresní knihovny 

v Semilech. Zveme i naše dě� , kniha byla a je zdrojem nejen zábavy, ale i poučení.

Provoz na přelomu roku: 

poslední půjčovní den   sobota   19. prosince  2015       od 10,00 do 12,00 hodin

první půjčovní den         sobota     9. ledna       2016       od 10,00 do 12,00 hodin

Nemáte ještě dárek pod stromeček?
Na obecním úřadu lze zakoupit knížku úsměvných příběhů, na které se podíleli jen bozkovš!  občané. 

Láska a krev – tak by se 

daly charakterizovat

Pověs�  z navarovského panství

Čekáme na vaše příspěvky do Poutního Bozkováčku 2016. Uzávěrka příš� ho čísla je 10. června 2016.
BOZKOVÁČEK – občasník pro lidi a o lidech z naší obce.

Vydává obec Bozkov v počtu 220 vý! sků. Tel.: 481 682 169
Toto číslo vyšlo v prosinci 2015 a je dodáno do každé  bozkovské domácnos!  zdarma.

 Sestavil K. Čermák ve spolupráci s L. Šnaiberkovou a V. Ouhrabkou.
Foto: archiv, K. Čermák. Kresby L. Nesvadbová.

Za podepsané příspěvky odpovídá autor.


